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 المستخلص

وصاً في أداء المؤسسات يعتبر ظاهرة متعددة الأوجه ولذلك يصعب قياسها لتأثرها بعوامل متعددة خص

هدفت هذه الدراسة إلى اختبار أثر تمكين العاملين كمتغير وسيط في العلاقة ما بين الشركات العائلية . لذا 

في ظل المرونة الاستراتيجية كمتغير معدل بالتطبيق علي الشركات  التوجهات الاستراتيجية والأداء المؤسسي

والدراسات السابقة في  (RBV) العائلية البحرينية وهذا ما أغفلته الدراسات السابقة. تم استخدام نظرية الموارد

بناء نموذج الدراسة و تطوير الفرضيات. اعتمدت الدراسة على المنهج الوصفي ، حيث تمثل مجتمع الدراسة 

( شركة وبنسبة استرداد بلغت  120بلغ عددها ) أسلوب الحصر الشاملالشركات العائلية البحرينية وأخذت 

  ونموذجة المعادلة البنائية (AMOS 25) برنامج% ولتحليل واختبار فرضيات الدراسة تم استخدام 85

(SEM)      حيث أظهرت نتائج الدراسة إن التحليل العاملي التوكيدي تطابقا مع نموذج الدراسة . وأوضحت

 التوجه نحو السوق نتائج اختبار الفرضيات إن التوجهات الاستراتيجية تؤثر على الأداء المؤسسي خصوصاً 

الاستراتيجية تؤثر على تمكين العاملين وكانت التأثير  ضافة إلى أن هذه التوجهاتي، بالإوالأداء التشغيل

، وأظهرت النتائج إن تمكين العاملين يؤثر على الأداء المؤسسي  ببعديه  نحو السوق الأكبر للتوجه 

بين التوجهات )التشغيلي والاستراتيجي(  ، وبينت النتائج إن تمكين العاملين يتوسط  )جزئياًً  ( العلاقة ما 

الاستراتيجية والأداء المؤسسي ، وبناءً على ذلك صيغة المضامين النظرية والتطبيقية للدراسة بجانب محددات 

 . الدراسة والتوصية بدراسات مستقبلية

 الاستراتيجي، الأداء المؤسسي، تمكين العاملين، المرونة الاستراتيجية. التوجهات الكلمات المفتاحية:
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Abstract  

Institutional performance is a multifaceted phenomenon and therefore difficult to 

measure for its impact on multiple factors, especially in family businesses. 

Therefore the study aim to test the employees empowerment as mediator on the 

relationship between strategic orientations and Institutional performance and 

strategic flexibility as moderator variable in Bahraini an family business. By using  

Resource based view  theory (RBV) and previous studies have been used to 

building the study framework and hypotheses development. The study was based 

on the descriptive method, where selected Bahraini family businesses as population 

of the study and the sample was probability sample construct from (120) company 

With a response rate of 85%  . For data analysis and testing hypotheses of the 

study, AMOS (25) and structural equation modeling (SEM) were used. The results 

showed that the confirmatory factor analysis was consistent with the study 

framework. The results of the hypothesis testing were explained that The strategic 

orientations affect on organizational performance especially the market orientation 

and operational performance, in addition to these strategic orientations effect on  

employees empowerment and were the main impact of the market orientations on 

employees empowerment  The results showed that the employees’ empowerment 

affects the organizational performance, also The results showed that the 

employees’ empowerment mediated (partially) the relationship between the 

strategic orientations  and the organizational performance. Accordingly the 

theoretical and practical implications of the study were formulated beside the 

limitations and direction for future research. 

KEY WORDS: Strategic Orientation, Institutional performance, employees 

empowerment, strategic flexibility. 


